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Külpolitikai 
reflektor 

Szatfut—-4 

Ezén a vasárnapon szavaz-
nak a szovjet Választópolgá-
rok is. A választási kampány 
végén Leonyid Brezsnyev 
mondott olyan beszédét vá-
lasztókerületének. a moszk-
vai Baumah-keföletnok a 
polgárai előtt, amelyre a 
szovjet embereken kiVül az 
egész világ ia feszült érdek 
lődéssel figyelt, különöskép-
pen a beszéd külpolitikai ré-
szére, hiszen a Szovjetunió 
Kommunista Pártjának főtit-
kára aki a béképolitika 
egyik legfőbb megtervezöje 
és gyakorlati végrehajtója — 
rinár egy hónapja nem nyi-
latkozott meg, ezalatt az egy 
hónlap alatt pedig olyan fon-
tos események zajlottak le, 
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porttjába került, anhak nyo-
mán. hogy megsokasodtak és 
látványos formát öltöttek az 
erre vonatkozó diplomáciái 
tárgyalások. Ford Vashing-
tonban az izraeli kormány-
főt fogadta. Rabin, a kiszi-
várgott hirek szerint esak 
abba mertt bele, hogy a kö-
ze 1 jövőben egy újabb, jelen-
téktelen katonai megállapo-
dás jöjjön létre Egyiptom és 
Izrael között. Azt követőleg 
"Tel Aviv egyelőre semmi-
lyen más lépésre nem len-
ne hajlandó, , . 

Az egyiptomi diplomácia 
ugyancsak aktív volt ezen a 
héten. Párizsban és London-
ban, majd Madridban tár-
gyaltak Kairó küldöttei. Az 

Három hét mérlege 
0 Moszkva (TASZSZ) 
A Szaljut—4 szovjet or-

bitális űrállomás pilótái, 
Pjotr Klimuk és Vitalij Sze-
vasztyjanov, a háromhetes 
repülés alatt több mint 100 
színképelemzést készítettek 
a napfolttevékenységről. Az 
űrhajósok két röntgentelesz-
kóp segítségével néhány csil-
lagképet vizsgáltak meg és 
regisztrálták a röntgensu-
garak áramlását. Június 3-a 
és f l - e között a színskála 
különböző zónáiban komp-
lex felvételeket készítettek 
a Föld felületéről, így pél-
dául a Szovjetunió nagy ki-
terjedésű területeiről. Ta-
nulmányozták a légkör fel-
ső rétegeit, valamint a koz-

kézlete, a Szuezl-csatorna 
megnyitása és Így tovább. 

Nos, Brezsnyev nyomaté-
kósan hangsúlyozta az eny-
hülés folyatatását, teljes eTő-
Vel Sürgette a leszerelési in-
tézkedések megtételét. Külö-
nösen fontosnak érzem, hogy 
Visszautasította a NATO éa 
égyeg nyugati hatalmak ve-
zetőinek kísérletét, amellyel 
azavakban egyetértésüket fe-
jézik kl az enyhülés elvei-
vel, de tetteikben a hideg-
háborús politikához akarnak 
visszatérni, és a fegyverke-
zési hajszát kívánják fokoz-
ni , Brezsnyev idézte Ford el-
nök egy kijelentését: „Az 
enyhülés előnyös mindkét 
fél számára", s ezzel kapcso-
latban utalt a szovjet—ame-
rikai viszony továbbfejlesz-
tésének szükségességére. 
Szóit az Idén esedékes újabb 
szövjet—amerikai csúcstalál-
kozóról. a stratégiai fegyve-
rek korlátozásáról szóló meg-
állapodásról. 

A Szovjetunió ÚJ leszere-
lési erőfeszítései között em-
lítette, hogy szorgalmazni 
fogja: a nagyhatalmak kös-
senek megállapodást az új-
fajta tömegpusztító fegyve-
rek előállításának megtiltá-
sáról. A tudomány és a tech-
nika mai színvonala ugyan-
is már lehetővé tenné még 
a nukleáris fegyvereknél ls 
borzalmasabb fegyver gyár-
tásét. Egy Ilyen fegyver meg-
jelenésének útjába leküzdhe-
tetlen akadályt kell állítani, 
A szovjetunió és az Egye-
sült Államok egy irányba ha-
tó fellépése meghozhatná az 
eredményt. 

A szocialista diplomácia e 
heti tevékenységéről szóló 
beszámoló élére kívánkozik 
külügyminiszterünk, Púja 
Frigyes látogatása az NSZK-
ban. Külügyminiszterünk pá-
rizsi hivatalos látogatása 
után jutott Idő és adódott al-
kalom a bonnt utazásra. Fo-
gadta Púja Frigyest Schmldt 
kancellár ls. S a kiadott kö-
zös közlemény tanúsága sze-
rint egyrészt széles körű 
konzultáció történt a magyar 
és a nyugatnémet külügymi-
niszter között európai és más 
nemzetközi kérdésekben, 
másrészt hasznos eszmecse-
rél folytattak a két ország 
közötti, kétoldalú kapcsola-
tok fejlesztéséről. Magyar 
részről - például elhangzott az 
az igény, hogy az NSZK 
építse le a magyar áruk be-
hóza tálánál korábban volt 
mennyiség) korlátozásokat. 
Közösen szorgalmazták a 
kooperációs lehetőségek bő-
vítését. 

Ami a nemzetközi kérdé-
séket illeti, Oenscher, a ven-
déglátó és verfdége, Púja 
Frigyes megállapította: Jók a 
kilátások arra, hogy az eu-
rópai biztonsági és együtt-
működési értekezleten a na-
pirenden levő valamennyi 
kérdésben kielégítő eredmé-
nyeket érjenek el. ami lehe-
tővé teszi a konferenciának 
még ezen a nyáron, a legma-
gasabb szinten történő befe-
jezését. 

A Közel-Kelet a héten 
ismét az érdelődés közép-

újra kiszélesítése láttán az 
ember arra gondol, hogy 
ugyanazok az angolok húsz 
esztendeje még ott voltak a 
Szuezi-csatorna partjainál, s 
hogy ellenük a hazafias 
egyiptomi tisztek. Nasszer 
ezredessel az élükön, milyen 
kemény harcot folytattak. 
Most pedig nagyszabású 
fegyverkezési együttműkö-
désről beszélnek Londonban 
és Kairóban, amely a brit 
hadiiparnak jelentene zsíros 
üzletet. A megrendelések ér-
tékét az imperialistabarát 
arab olajsejkek pénzéből — 
kólcsönelból, adományaiból 
— fedezné a kairói kormány. 

A Közel-Keleten még egy 
sajátos kibékülésnek is ta-
núja lehetett a világ. Husz-

mikus sugárzást. Műszaki 
próbákat végeztek az orbitá-
lis állomás különböző beren-
dezéseivel, így például meg-
vizsgálták az energiaforrá-
sok és a hőszabályöZó beren-
dezések működését. 

A két űrhajós eddig össze-
sen két teljes napot fordí-
tott a különféle orvosi és 
egészségügyi vizsgálatokra. 

A repülés előtti és a repü-
lés alatti vizsgálatok azt mu-
tatják, hogy mind a két űr-
hajós szive és érrendszere 
jól reagál a megterhelések-
re. Az elektrokardiogram-
fnok görbéi lényegében nem 
változtak. Mind a két űrha-
jós munkaképességének tel-
jes birtokában és jó hangu-
latban van. 

Konferencia az ipari 
dolgozók egészség-

védelméről 
Berlinben tanácskozott tizenegy 

szocialista ország egészségügyi küldöttsége 

Felbocsátották a Vénusz-
automatikus űrállomást 

10 

0 Moszkva (MTI) 
A kozmikus térség és á 

naprendszerhez tartozó boly-
gók kutatási programjának 
megfelelően a Szovjetunió-
ban szombaton felbocsátották 
a Vénusz—10 automatikus 
űrállomást, amely szerkeze-
tét és rendeltetését tekint-
ve azonos a június 8-án út-
nak indított Vénusz—9 Űr-
állomással. 

A két automatikus űrállo-
más útja lehetővé teszi, hogy 

A két Űrállomás ét év ok-
tóberében ér! el á Vénusz 
bolygó körzetét. 

0 Budapest (MTI) 
.Szombaton bazaerke#tt az 

NDK-bol a dr- Séhultheisz 
Errtil egészségügyi miniszter 
vezette Ktnd»tt«g. amely 
részt vett a szocialista or-
szágok egészségügyi minisz-
tereinek 16.. berllrtf. konfe-
renciáján, Az ötnapos ta-
nácskozásról — tizenegy szó-
da lista ország képviseltette 
magát — küldöttségünk ve-
zetője. dr. Schultheisz Emil 
nyilatkozott az MTI munka-
társának: 

— A konferencia legfonto-
sabb szákmai témája a z ipa-
ri dolgozók egészségvédelmé-
nek és egészségügyi ellátá-
sának továbbfejlesztése volt. 
E kérdések megvitatását a 
két évvel ezelőtti tanácsko-
záson határoztuk el, hiszen 
az eszmecserében részt ve-
vő valamennyi országban 

— A tavaly Budapesten 
megrendezett hasonló ta-
nácskozás óta eltelt időszak 
eredményeinek összegezésé-
ről — a konferencia részt-1 
vevőinek előzetes tájékozta-
tói alapján — mi számolunk 
be. Mint ismeretes, a tava-
lyi konferencia fő témája a 
sürgősségi betegellátás to-
vábbfejlesztése volt. Megál-
lapítottuk, hogy — bár a fel-
adat megoldása hosszabb 
időre is elhúzódik — ebben 
a tekintetben valamennyi 
szocialista ország egészség-
ügyi kormányzata máris je-
lentős eredményeket ért el. 

A tanácskozás résztvevői 
külön-külön is „zámot adtak 
az elmúlt év általános egész-
ségügyi fejlődésével kap-
csolatos eredményeikről, 
gondjaikról és a megoldás-
ra váró feladatafkról. Mi a 

határoza-

aOTií'ffitó! «»rbb adatokai, vsa? 
társasági elnöke. Négy év-
vel ezelőtt Damaszkusz meg-
szakította kapcsolatait Am-
mannal, azután, hogy a jor-
dániai király beduinjai véres 
testvérháborúban a paleszti-
nok ezreit mészárolták le. A 
„fekete szeptember" gyászos 
hatását a jelek szerint most 
kezdik felszámolni, persze 
Husszeinnek háromszor kel-
lett elmennie damaszkuszi 
látogatásra, mig most Asszad 
elnök egyszer viszonozta. 

Pálfy József 

a Vénusz bolygóról, valamint 
a kozmikus térségben lezaj-
ló fizikai folyamatokról. 

A Vénusz—10-et föld körü-
li pályára bocsátották, és 
innen rajtolt moszkvai idó 
szerint 7.30 órakor (magyar 
idó szerint 6.30 órakor). Boly-
góközi heliocentrikus útjá-
nak paraméterei megközelí-
tik a kiszámítottakat. 

A Vénusz—9 és a Vénusz— 
10 berendezései előírásszerű-
en működnek. 

Tanácskoztak 
Latin-Amerika 

kommunista pártjai 
0 Havanna 1MTT) 
Havannában szombaton 

sajtóközleményt hoztak nyil-
vánosságra arról, hogy júni-
us 9—13 között a kubai fő-
városban tanácskoztak a la-
tin-amerikai kommunista 
pártok képviselői. Megfigye-
lőként, részt vett a .tanácsko-
záson az Egyesült Államok, 
valamint Kanada testvér-
pártjának küldöttsége is. 

A tanácskozáson, amelyen 
a földrész 24 országának 
kommunista pártja képvisel-
tette magát, megvitatták 

megkülönböztetett figyelmet 
fordítanak a fejlődő és kor- népesedéspolitikai 
szefűsödő iparbán dolgozó tunk végrehajtásának ta-
munkások egészségügyi ellá- p á r l a t a i t ismertettük, 
tasariak I6jl6s2lt6séf6( 

; — A tanácskozást rendkí-
vül élénk Vita, aktivitás jel-
lemezte, s az elhangzottak 
alapján elmondhatom, hogy 
főleg az európai szocialista 
országokban meglehetősen 
hasonlóak a z egészségügyi 
fejlesztés tervei, s csaknem 
minden környező országban 
gondot jelent a kórházbőví-
tés, a kőrházrekonstrukciój 
még azokban az Országok-
ban is — mint a Szovjet-
unió és az NDK —, amelyek 
nálunk magasabb színvona-
lú, jobban szervezett egész-
ségügyi hálózattal rendel-
keznek, » ahol tízezer la-
kosra száznál is több ágy 
jut. A tudományos együtt-
működés továbbfejlesztése 
során mi elsősorban a- szív-
gyogyészattal és a dagana-
tos betegségek gyógyításával 
kapcsolatos kutatásokban 
szeretnénk az eddigieknél 
szorosabb együttműködést 
kialakítani, különösen a szöv-
jet társintézetekkel — fejez-
te be nyilatkozatát dr; 
Schultheisz Emil. 

azokat a dokumentumokat, 
amelyeket a már korábban 
létrehozott szerkesztő ..bizott-
ság készített el. 

A konferencia kidolgozott 
és egyhangúlag elfogadott 
egy dokumentumot a mun-
kásmozgalom és a nemzet-
közi helyzet időszerű kérdé-
seiről. A dokumentum, ame-
lyet a közeljövőben hoznak 
nyilvánosságra „a teljes füg-
getlenségért, a népek felsza-
badításáért, a vllágbékéért és 
a szocializmusért" folyó 
harcra való félhívással feje-
ződik be. 

A közúti közlekedés 
helyzete megyénkben 
Beszélgetés dr. Kátémon Miklós r. ezredessel, 
a Csongrád megyeI főkapitányság vezetőlével 

ret hiányából, még a vizsgá-
ra nem kötelezett kategó-
riákban is. 

Véleményem szerint a bal-
esetek túlnyomó része elke-
rülhető lett volna, ha adott 
helyzetben a balesetet elő-

elégedettek. E kategória 
évenként közel annyi balese-
tet okoz figyelmetlen, körül-
tekintés nélküli közlekedésé-
vel, mint például a tehergép-
kocsi-vezetők. Elérkeztünk 
tehát oda, amikor már a 

Idéző gyalogosokban, jármű- gyalogosok sem vonhatják kl 

A közelmúltban a Belügy-
minisztériumban tartott saj-
tótájékoztatón ismertették az 
újságírókkal az ország 1974. 
évi baleseti helyzetét. Mun-
katársunk a megyére vonat-
kozóan folytatott beszélgetést 
e kérdésről d r . K e l e m e n 
Miklós r. ezredessel, a Csong-
rád megyei főkapitányság 
vezetőjével. 

KfiRDP.N; Az országos ada-
tok után azt szeretnénk 
tudni i Hogyan alakult a 
helyzet Csongrád megyé-
ben? 

VÁLASZ! Az országban az 
elmúlt évben 4,1 százalékkal 
több személyi sérüléses köz-
Úti közlekedési baleset tör-
tént, mint 1973-ban. Ezzel 
sajnos, megszakadt a néhány 
év óta tartó csökkenési fo-
lyamat. 

Csongrád megye múlt évi 
baleseti helyzete annyiban 
mutat eltérést az országostól, 
hogy nálunk egy százalékkal 
kevesebb személyi sérüléses 

emelkedett a 14 éven aluli 
gyermekeket ért balesetek 
száma is. A baleseti statisz-

ésett. Ez Szegeden 5 száza-
lékkal több balesetet jelen-
tett, Itt azonban a sok út-

tlkai adatok részletesebb elzárás és forgalomterelés na-
elemzése több lényeges ösz-
szefüggésre hívja fel a fi-
gyelmet: 

Az elmúlt évben tovább 
emelkedett megyénkben ls a 
gépjárművek száma — ma 
már közel 80 ezer üzemelő 
gépjárművet tartunk nyilván. 
A hazai és a külföldi átme-
nőforgalom is további egy-
millióval növelte a közlekedő 
jármüvek számát. A forga-
lomhoz természetesen hozzá 
kell számolni a hagyományos 
közlekedési eszközöket (ke-
rékpár, segédmotoros-kerék-
pár. lovas kócsl stb.), melyek 
közúthálózatunk forgalmi 
terhelésében számottevő sze-
repet játszanak. Ebből azt a 
következtetést kell levon-
nunk, hogy a forgalom nö-
vekedése nem vonja maga 
után törvényszerűen a bal-
esetek számának emelkedé-
sét. Tény, hogy a veszélyes 
helyzetek sűrűsödnek, de a 

baleset"" tórt'ém^7597 m'etve balesetek bekövetkezésénél 
763), de ezen belül figyel-
met érdemel, hogy hárommal 
több halálos és tizenkettővel 
több súlyos sérüléssel járó 
baleset volt. Ezért az egy-
százalékos csökkenéssel sem 
lehetünk elégedettek. Ez an-

túlnyomó részben mindig az 
emberi gondatlanságot, ha-
nyagságot, erőszakos maga-
tartásformákat állapíthatjuk 
meg. 

A balesetek 7o százaléka 
lakott területen történt 

nál ls inkább igaz, mert ebből 30 százalék Szegedre 

gyon zavaróan hatott. Szen 
tes és Makó területén lé-
nyegesen csökkent, ezzel 
szemben Hódmezővásárhe-
lyen 27 százalékkal emelke-
dett a balesetek száma. 

Ez utóbbi terület külön 
vizsgálatot és intézkedéseket 
követel. 

Ez év első négy hónapjá-
ban gyakorlatilag ugyanany-
nyi baleset történt megyénk-
ben, mint az előző év azonos 
időszakában, azonban 14-ről 
2 0 - r a emelkedett a halálos, 
66-ról 80-ra a súlyos sérü-
léssel Járó esetek száma. 

Az elmúlt évi tendencia te-
hát tovább tart, a kialakult 
baleseti helyzet további fo-
kozott figyelmet és intézke-
déseket Igényel. 

KERDES: Melyek a bal-
esetek legfőbb okai? 

VÁLASZ: A baleseti okok 
között külön, kiemelten kell 
kezelni a közlekedő emberek 
egy részénél a KRESZ-sza-
bfilyok bé nem tartását, egy-
más iránti udvariatlanságát, 
vált jogok durva' kierőszako-
lását, a társadalmi együtt-
élés legalapvetőbb szabályai-
nak semmibe vevését. Kevés 
baleset történik szabályísme-

vezetőkben a jó tulajdonsá-
gók — elsősorban a felelős-
ségérzet egymás iránt — ke-
rekednek felül. 

Ilyen bevezetés után a bal-
esetek okai között első he-
lyen a jármű sebességének 
helytelén megválasztását 
emelem ki. Akkor beszélünk 
Ilyen okról, amikor a Jár-
művezető sebességet nem a 
látási, forgalmi, vagy útvi-
szonyoknak megfelelően vá-
lasztja meg. Adott helyzet-
ben 20 km/óra sebesség is 
végzetessé válhat. E kategó-
riában legtöbb problémánk a 
személygépkocsi-vezetőkkel 

van. 
Sok balesetet okoz az el-

sőbbségi jog teljesítésének el-
mulasztása, a szabálytalanul 
végrehajtott előzés es ka-
nyarodás is. Ez utóbbi nagy 
részben a kerékpárosok sza-
bályszegése, akik kanyarodás 
előtt vagy egyáltalán nem, 
vagy későn adnak karjel-
zést. 

Külön kívánok említést 
tenni az Ittas vezetésről. Év-
ről évre emelkedik az ittas 
állapotban bekövetkezett bal-
esetek száma. Baleset okozá-
sa miatt az eljárás alá vont 
járművezetők 21 százaléka 
volt ittas. Még rosszabb ará-
nyokat kapunk, ha a közúti 
ellenőrzések „eredményeit" is 
figyelembe vesszük: 1974-ben 
ittas járművezetés miatt 1161 
személlyel szemben jártunk 
el. 

A gyalogosok közlekedési 
fegyelmével sem lehetünk 

magukat a legalapvetőbb 
közlekedési szabályok isme-
rete, betartása alól. Legjel-
lemzőbb okok: álló jármű 
mögül úttestre lépés, fi-
gyelmetlen átszaladás az út-
testen, féktávolságon belül 
levő jármű elé lépés. 

A balesetet szenvedett uta-
sok között sok a kisgyermek. 
Gyakran látható olyan eset, 
amikor a személygépkocsi-
vezetők kapaszkodni még 
nem tudó kisgyermekeiket a2 
első ülésre ültetik. Az új 
KRESZ ezt már tiltani fogja, 
de addig is kérünk minden 
kisgyermekes szülőt, hogy vi-
gyázzon sokkal jobban gyer-
meke életére. 

KERDES: Mik azok a leg-
fontosabb Intézkedések, me-
lyeket a közlekedésbizton-
ság fokozása érdekében 
társadalmi és hatósági vo-
nalon tennt kell? 

VÁLASZ: Az országgyűlés 
által elfogadott új közleke-
déspolitikai koncepció, majd 
ezt követően megjelent 
2024/1972. MT sz. határozat 
kiemelten hangsúlyozzák, 
hogy a közúti közlekedéshez, 
szállításhoz jelentős népgaz-
dasági és társadalmi érdekek 
fűződnek, a gyors, és zavar-
talan bonyolítás, a lakosság 
igényelnek kielégítése alap-
vető érdek, következéskép-
pen a közlekedésbiztonságá-
hoz fűződő érdékek politikai-
lag ls Jelentőssé váltak. 

Hangsúlyozni kívánom: az 
útügyi és közlekedésrendé-


